
Dit onderzoek richt zich op de vraag hoe de ruimtevaart en de verkenning van Mars kunnen bijdragen aan 
een grotere waardering voor de aarde en een groter bewustzijn bij mensen over de noodzaak om onze 
planeet met zorg te behandelen. Het doel is om mensen te laten realiseren hoe zeldzaam en waardevol de 
natuur op onze eigen planeet is. Ondanks dat mensen dagelijks geconfronteerd worden met problemen zoals 
klimaatverandering, ontbreekt vaak de motivatie om actief deel te nemen aan veranderingen. Dit onderzoek 
toont aan dat mensen niet bereid zijn om naar Mars te gaan omdat de natuur op aarde mooier is, maar 
tegelijkertijd doen ze niet veel om deze natuur te behouden, omdat ze zich alleen richten op 
korte-termijnveranderingen in plaats van de langetermijngevolgen. We onderzoeken de geschiedenis en 
toekomst van de ruimtevaart, kijken naar Mars als mogelijke kolonisatiebestemming en verkennen het gebruik 
van immersieve media om de ervaring van ruimteverkenning te simuleren. Het doel is om een bredere 
discussie op te starten over het vergroten van de waardering voor de natuur op aarde en het bewustzijn van 
duurzaamheid te bevorderen, met als resultaat het behoud van onze planeet voor toekomstige generaties.
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In een tijdperk waarin de uitdagingen op het gebied van klimaatverandering en de bescherming van onze 
planeet steeds groter worden, is het cruciaal om manieren te vinden om het bewustzijn en de waardering 
voor de aarde te vergroten. Dit onderzoek richt zich op de verkenning van de ruimtevaart, met name Mars, als 
benadering om dit vraagstuk aan te pakken. De centrale onderzoeksvraag luidt daarbij als volgt:

"Hoe kunnen ruimtevaart en de verkenning van Mars bijdragen aan een grotere waardering voor de aarde 
en een groter bewustzijn bij mensen over de noodzaak om onze planeet met zorg te behandelen, met behulp 
van immersieve media?"

Dit onderzoek is ontstaan binnen het kader van het Labs-thema, ontwikkeld door Nick en Nina, met als doel 
zelfempowerment en het dienen van een specifieke doelgroep te realiseren door middel van onderzochte en 
ontworpen "artefacts from the future" uit de futuristische stad van 2070, genaamd New Canterbury. Binnen dit 
thema richt men zich op de toekomstige interactie tussen de mens en de natuur. Onder natuur vallen niet 
alleen elementen van de aarde zelf, maar ook van buitenaf. De keuze voor ruimtevaart als focus komt voort uit 
een diepe interesse in dit onderwerp en de inspiratie die gehaald wordt uit de natuur. Om de 
onderzoeksvraag te beantwoorden, is het noodzakelijk om een diepgaand begrip te krijgen van zowel de 
geschiedenis als de toekomst van de ruimtevaart. We zullen terugkijken naar belangrijke mijlpalen en 
ontwikkelingen in de ruimtevaart om te begrijpen hoe we de technologie en kennis hebben verkregen die 
nodig zijn voor verdere verkenning van ons heelal. Daarnaast zullen we ons richten op Mars als mogelijke 
bestemming voor menselijke kolonisatie en de uitdagingen die dit met zich meebrengt. De opkomst van de 
ruimtetoerisme zal verkent worden en hoe dit kan bijdragen aan het vergroten van het bewustzijn op aarde.

Een belangrijk aspect van dit onderzoek is het gebruik van "immersive storytelling". Dit wordt gedaan door 
middel van immersieve media, zoals VR en AR, om de ervaring van ruimteverkenning en het overview-e�ect 
te simuleren. Door het combineren van wetenschappelijk onderzoek, literatuurstudie, experimenten en 
interviews zullen we een conclusie kunnen trekken over hoe de ruimtevaart en Mars-verkenning kunnen 
bijdragen aan het vergroten van de waardering voor de aarde en het bevorderen van zorgzaamheid voor 
onze planeet. Het blijkt namelijk dat mensen dagelijks geconfronteerd worden met problemen zoals 
klimaatverandering, maar desondanks zijn ze niet gemotiveerd om actief deel te nemen aan veranderingen. 
De oorzaken kunnen beschreven worden aan de hand van de psychologische fenomenen "present bias" en 
"tragedy of the commons". Door middel van immersieve media is het doel om deze mensen naar de toekomst 
te brengen, zodat ze gedwongen worden na te denken over hun acties. Het doelgroep is dus mensen die 
apathie en een hopeloos gevoel hebben ten aanzien van klimaatverandering. Er wordt geprobeerd hun 
waardering voor de aarde te versterken, zodat ze zich hierdoor bekrachtigd voelen om actie te ondernemen.

INLEIDING
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Om de onderzoeksvraag te kunnen beantwoorden, moeten we deze eerst ontleden. Om te begrijpen wat de 
toekomst van de ruimtevaart inhoudt, is het essentieel om terug te kijken naar het verleden en de huidige 
stand van zaken te analyseren. Op basis hiervan is er een logische tijdlijn opgesteld die leidt naar 2070, wat 
de immersie versterkt. Voor een meer meeslepende ervaring wordt er ook gekeken naar mogelijke 
verhaallijnen die we kunnen toevoegen in combinatie met New Canterbury en welke media we kunnen 
gebruiken om "relics" te creëren. Daarnaast wordt er onderzocht hoe we mensen kunnen prikkelen door 
middel van de ruimtevaart en Mars. Ten slotte is het van groot belang dat er ook besproken wordt waarom het 
waarderen van de aarde überhaupt zo cruciaal is en wat de oorzaken zijn van het gebrek aan waardering op 
dit moment. Voor dit onderzoek is er voornamelijk gebruikgemaakt van literatuuronderzoek, het uitvoeren van 
experimenten en het afnemen van interviews.

METHODES

We zullen terug gaan naar 70 jaar geleden; de koude oorlog. Iedereen zal het vast nog herinneren van hun 
geschiedenis lessen. De koude oorlog staat bekend als de oorlog waar beide toemalige supermachten (het 
kapitalistische westen en het communistische oosten) , ernaar streefden om de beste te zijn zonder directe 
militaire confrontatie, zoals in een "warme" oorlog met gerichte wapens. Het draaide allemaal om macht en 
superioriteit, waarbij elk land probeerde de meeste wapens en de grootste machtsverhouding te hebben, wat 
resulteerde in voortdurende spionageactiviteiten en hoge spanningen [1]. Echter, wilde ze niet alleen de beste 
overal in zijn, maar ook de eerste. Zo begon dus de “space race” in de ruimtevaart. De Sovjet-Unie liep voor 
een lange tijd voorop omdat zij als eerste een satelliet en de eerste mens de ruimte in lanceerden [2]. De 
Verenigde Staten liepen hierdoor achter en begonnen hoger te schieten, in de hoop ergens de Sovjet-Unie te 
verslaan - namelijk door als eerste een mens op de maan te zetten. Iedereen weet hoe dit verhaal is 
geëindigd. Met de beroemde woorden van Neil Armstrong “That's one small step for a man, a giant leap for 
mankind” zette hij als eerste mens ooit een voetstap op de maan, en zoals hij zegt; een gigantische stap voor 
de mensheid zelf. 

Alhoewel de koude oorlog een nare tijd was om in te leven, heeft het ook een grote stap gezet in de 
ontwikkeling van de ruimtetechnologie. Het is belangrijk om de geschiedenis van 50 jaar geleden te 
begrijpen, aangezien wij voorspellingen willen maken over 50 jaar in de toekomst. Door alles op een tijdlijn te 
zetten van de geschiedenis (bijlage 1), kunnen er logische stappen ondernomen worden om te kunnen 
extrapoleren over 2070. Het visueel in kaart brengen van de tijdlijn maakt ook duidelijk dat er weinig 
belangrijke gebeurtenissen plaatsvonden tegen het einde van de Koude Oorlog. Echter, in de jaren '90 begon 
de groei van de ruimtevaart weer exponentieel toe te nemen.

Tijdlijn verleden

1. Mars
De ruimtevaart
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Heden en toekomst

Niet alleen ruimtevaartorganisaties waren actief na de jaren '90, maar ook privé bedrijven toonden steeds 
meer interesse in de ruimtevaart en ruimtetoerisme. Bekende bedrijven zoals SpaceX, Blue Origin en Virgin 
Galactic zijn betrokken bij het lanceren van satellieten, het sturen van bemande ruimtevaartuigen naar het 
International Space Station (ISS) en het plannen van bemande missies naar andere planeten in ons 
zonnestelsel [3].

Tot nu toe maken wij nog geen gebruik van de natuurlijke omgeving op andere planeten, omdat we alleen op 
de maan zijn geweest. Op basis van het onderzoek naar het verleden en heden van de ruimtevaart is het 
echter zeer waarschijnlijk dat Mars als eerste planeet door de mens zal worden verkend. Daarbij zal 
ruimtetoerisme zeker toenemen omdat de technologie zal verbeteren, maar ook omdat daar veel geld uit te 
halen is en dat slaan bedrijven zoals SpaceX natuurlijk niet over [4]. SpaceX zal namelijk geschat in 2024 
gewone mensen naar de maan sturen, en dat is een grote stap [5]! Dit zal in de toekomst naar verwachting 
ook accommodaties op andere planeten stimuleren. Hierdoor zullen we in de toekomst meer te maken krijgen 
met de vreemde natuur van andere planeten.

“With Artemis missions, NASA will land the first woman and first person of color on the Moon, using innovative 
technologies to explore more of the lunar surface than ever before. We will collaborate with commercial and 
international partners and establish the first long-term presence on the Moon. Then, we will use what we 
learn on and around the Moon to take the next giant leap: sending the first astronauts to Mars.” - NASA [6]

De missies naar de maan zullen dus de eerste stappen zijn om naar Mars te kunnen gaan. Artemis III zal in 
2025 mensen opnieuw meenemen naar de oppervlakte van de maan. Om te voorspellen wanneer NASA zal 
beginnen met hun Mars missies, is er onderzocht wat de huidige vaste en voorgestelde plannen zijn (bijlage 
2). Als we de huidige situatie bekijken op de tijdlijn, dan lijkt het erop dat Mars eigenlijk niet zo’n verre 
toekomst is voor de mensheid. Daarbovenop heeft NASA presidentiële bevelen gekregen om mensen naar 
mars te sturen rond 2033 [7]. We moeten ons afvragen of dit wel mogelijk zal zijn omdat Mars een aggresieve 
planeet is voor de mens. Het antwoord is dan natuurlijk ja! Wij als mensen hebben een groot 
aanpassingsvermogen. Als je tegen iemand van 100 jaar geleden zou zeggen dat we mensen in de ruimte 
hebben, dan zouden ze je vierkant uitlachen. We bewijzen steeds opnieuw dat het onmogelijke mogelijk is. 
Echter, dat betekend natuurlijk niet dat het gemakkelijk zal zijn. Mars lijkt namelijk speciaal gemaakt te zijn om 
de mens dwars te zitten. De dunne atmosfeer, de lage zwaartekracht, de koude temperaturen, het gebrek aan 
water, de giftige grond en de sto�ge omgeving, maken het allemaal behoorlijk moeilijk om het een lee�are 
planeet te maken [8].

Artemis

- Gepland of voorgesteld
- Voorspellingen
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Nu de verleden en hedendaagse missies van de ruimtevaart zijn onderzocht, is deze informatie gebruikt om 
logische voorspellingen te maken over de toekomst in 2070. In combinatie met de ontwikkelingen in de 
commerciële ruimtevaart is het bedrijf TerraNova ontwikkeld. Dit bedrijf vormt de basis van dit project, waar 
prototype "relics" voor gemaakt zullen worden. Om het ontstaan van TerraNova en hoe dit kan bijdragen aan 
het waarderen van de aarde uit te leggen, gaan we terug naar de oorspronkelijke onderzoeksvraag: 

"Hoe kunnen we ervoor zorgen dat mensen die op Mars leven een sterke verbinding met de natuur 
behouden en hun welzijn behouden, en hoe kunnen we kunst en creativiteit integreren als middel om deze 
verbinding te versterken en de psychologische uitdagingen van het leven op Mars aan te pakken?" 

Het eerdere onderzoek richtte zich op hoe ontwerpers met burn-out bekrachtigd zouden kunnen worden op 
Mars. Hieruit is het resort TerraNova ontstaan, met als doel de symptomen van burn-out te behandelen. Hierbij 
is uitgebreid onderzoek gedaan naar de beste manieren om burn-out te bestrijden, wat vervolgens is 
toegepast bij de ontwikkeling van dit bedrijf. Om te testen hoe ontwerpers hierop zouden reageren, is dit 
getest op de doelgroep aan de hand van een brochure (bijlage 3a). Bij dit prototype is bewust gekozen voor 
een tastbaar prototype, zodat de reacties vergeleken konden worden met latere prototypes die meer 
toekomstgerichte elementen zouden bevatten. Het eerdere onderzoek had echter een verkeerde hypothese, 
die lange tijd niet werd losgelaten omdat de fascinatie voor de ruimtevaart leek te verblinden. Er werd 
verondersteld dat iedereen naar Mars zou willen gaan, waardoor het bedrijf zoizo succesvol zou zijn bij de 
doelgroep en hun zou bekrachtigen. Deze veronderstelling bleek echter onjuist; de reacties waren namelijk 
gemengd tijdens het testen. Sommigen wilden graag naar Mars gaan, terwijl anderen dat absoluut niet wilden 
(bijlage 3b). Het idee werd bekritiseerd vanwege het gebrek aan nut en het was onduidelijk welke discussie 
het zou opstarten. Waarom zou een ontwerper met burn-out speciaal naar Mars moeten gaan en niet naar een 
resort op aarde? 

Er werd nieuwsgierigheid opgewekt bij het onderzoeken van mensen die juist niet naar Mars willen gaan. 
Toen er terug gekeken werd naar de test resultaten van de brochure, was het opmerkelijk dat mensen niet 
naar Mars wilden gaan omdat ze de natuur op aarde niet willen verlaten. Is de huidige natuur op aarde er nog 
wel in 2070? Op dit moment lijken we namelijk niet op weg te zijn naar een mooie toekomst voor de aarde, en 
dat is algemeen bekend. Hierdoor werd gerealiseerd dat de natuur op aarde zelf ook zeer belangrijk is om te 
waarderen. We kunnen niet zomaar naar Mars gaan en de aarde laten stikken. Om te kunnen kijken of een 
ander planeet lee�aar en bewoonbaar is, moeten we ons eigenlijk ook bezig houden om hetzelfde te doen 
voor onze eigen planeet. 

De inzichten uit de brochure hebben dus geleid tot de huidige onderzoeksvraag, en is er verder gegaan met 
het gebruik van TerraNova als middel om waardering voor onze eigen planeet op te wekken.

Designers met burnout

Brochure TerraNova
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We zullen dus nu verder gaan met de vraag hoe we TerraNova in kunnen zetten voor het onderzoek. We 
moeten het zo immersief mogelijk kunnen maken, dus moeten we het op een logische wijze plaatsen op de 
tijdlijn (bijlage 2). Op basis van de huidige informatie over ruimtevaart in het verleden en heden, kunnen we 
extrapoleren over de mogelijkheden van toekomstige ruimtereizen naar Mars. Als we kijken naar de verleden 
en geplande missies van NASA, zoals Artemis en Apollo, merken we op dat ze beide vernoemd zijn naar 
Griekse goden. Daarom zijn de toekomstige Mars-missies vernoemd naar Ares, de Griekse god van 
oorlog/chaos. Deze god weerspiegelt de oppervlakte van Mars zelf het beste. De oprichting van TerraNova is 
gemaakt door middel van storytelling en het tot nu toe uitgevoerde onderzoek, en is zo logisch mogelijk 
geschreven om het realistisch te maken en om het zo goed mogelijk te plaatsen in de stad New Canterbury 
(bijlage 4).

Het doel van deze “relic” van de toekomst is om mensen informatie te geven over de mogelijk nabije 
toekomst, waarbij de nadruk wordt gelegd op de lee�aarheid van de aarde in de toekomst en waarom Mars 
een betere bestemming zou zijn. Door TerraNova nu te gebruiken als een storytelling-element in plaats van 
een prototype, kunnen we hierop prototypes baseren. Het zal nu dus gebruikt worden als middel om mensen 
vanaf de aarde te verbinden met Mars. We beschouwen het nu als een bedrijf dat mensen in 2070 wil 
overtuigen om naar Mars te gaan door de omstandigheden op aarde te vergelijken met die op Mars. We 
zullen proberen om mensen die niet naar Mars willen gaan, te overtuigen door hun argumenten over het niet 
willen verlaten van de aarde vanwege de natuur weg te nemen. Als zij echt niet naar Mars willen gaan, wordt 
er gehoopt dat de waardering zal toenemen voor de aarde, zodat dit in de toekomst geen noodzaak wordt.

TerraNova

Als we het commerciële bedrijf TerraNova willen verantwoorden, moeten we ook het huidige ruimtetoerisme 
onderzoeken. We moeten namelijk wel weten of het überhaupt mogelijk is om mensen die geen astronaut zijn 
naar de ruimte te sturen. Als we kijken naar de cijfers, dan hebben ongeveer 600 mensen al naar de ruimte 
gerezen en blijkbaar is een klein aantal van hen gegaan recreatie doeleinden, en niet voor de wetenschap [4]. 
Op dit moment zijn er al twee vormen van ruimtetoerisme beschikbaar voor mensen: suborbitaal 
ruimtetoerisme en orbitaal ruimtetoerisme. Hoewel dit momenteel zeer onbetaalbaar is en dus alleen voor de 
rijken toegankelijk, zal de prijs zeker dalen. Als we het vergelijken met het begin van de commerciële 
luchtvaart in 1914, zien we dat het destijds ook alleen bedoeld was voor de rijke mensen doordat de prijzen zo 
hoog waren [9]. Langzamerhand werd het steeds toegankelijker en heeft nu een groot deel van de mensheid 
wel eens een vliegreis gemaakt. Bovendien, als je erover nadenkt, zijn een vliegtuig en een ruimtevaartuig 
niet erg verschillend van elkaar; bij beide is er buiten de deuren niet genoeg of geen zuurstof. Hierdoor 
kunnen we voorspellen dat mensen sneller zullen wennen aan ruimtevaart.

Ruimtetoerisme

Heden en toekomst
- Gepland of voorgesteld
- Voorspellingen
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Door mensen met ruimtetoerisme de ruimte in te laten gaan, stappen ze letterlijk en figuurlijk in de 
schoenen van de astronauten. Om te weten hoe ze zich zouden voelen in de ruimte, kunnen we dus 
kijken naar de ervaringen van de astronauten zelf. Astronauten die voor het eerst van bovenaf naar 
de aarde kijken, zien dat alleen een dunne blauwe lijn van de atmosfeer ons beschermt tegen het 
vijandige vacuüm van de ruimte. Vaak krijgen ze hierdoor plotseling een overweldigende gevoel van 
verantwoordelijkheid om de aarde te beschermen [10]. Dit fenomeen heet het overview-e�ect. 

“Vanuit de ruimte zag ik hoe schitterend mooi en bijzonder de Aarde is. Wij mensen zijn allemaal 
astronaut van een ruimteschip dat ‘Aarde’ heet. Daar moeten we ongelooflijk zuinig op zijn!” - Astro-
naut André Kuipers.

Het overview-e�ect beperkt zich niet alleen tot professionele astronauten. Met de opkomst van de 
ruimtetoerisme krijgen steeds meer mensen de kans om de aarde vanuit de ruimte te aanschouwen 
zoals eerder is besproken. Deze ervaringen hebben een vergelijkbaar e�ect op ruimtetoeristen, 
waarbij velen van hen een sterk verlangen ontwikkelen om actief betrokken te zijn bij het bescher-
men van de aarde. Ze gebruiken hun verbrede perspectief om deel te nemen aan milieubewust 
maatregelen, bijvoorbeeld door deel te nemen aan interantionale klimaattoppen [11].

Met behulp van het overview-e�ect kunnen we het belang benadrukken van het vergroten van 
bewustzijn en waardering voor onze planeet. Het herinnert ons eraan dat de aarde ons enige thuis is 
in een oneindig universum. De kans op een andere bewoonbare planeet zoals de aarde is slechts 
0,0000000000078125 procent [12]. We moeten als mensheid gezamenlijk de verantwoordelijkheid 
dragen om deze planeet te beschermen en te behouden voor toekomstige generaties.

Overview-e�ect
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Om te kunnen weten waarom het nou eigenlijk zo belangrijk is om onze planeet te beschermen moeten we 
kijken naar de staat waar het nu zich in bevindt. Iedereen weet namelijk onderhand wel dat het niet goed 
loopt nu, vooral met de klimaatverandering. Klimaatverandering vormt een bedreiging voor het menselijk 
welzijn en de gezondheid van de planeet. Volgens het meest recente rapport van het IPCC 
(Intergouvernementele Werkgroep inzake Klimaatverandering) is er een snel sluitende kans om een lee�are 
en duurzame toekomst voor iedereen veilig te stellen [13]. De keuzes en acties die de komende jaren worden 
genomen, zullen voor duizenden jaren gevolgen hebben [13]. Het is dus zeer belangrijk dat we meer aandacht 
besteden aan de negatieve e�ecten die we hebben op de natuur van de aarde. Hoe hebben we het zover 
laten komen? Dit heeft grotendeels te maken met het menselijk brein dat zich meer bezig houdt met directe 
problemen en gevolgen dan met langetermijne�ecten. Dit fenomeen staat bekend als “present-bias” [14]. 
Mensen kiezen er bijvoorbeeld voor om met de auto naar het werk te gaan in plaats van met de fiets, omdat 
het sneller en gemakklijker is. Ze denken niet direct aan de uitstoot van schadelijke gassen door de auto, die 
in de toekomst negatieve gevolgen kunnen hebben. Mensen denken eerder aan de schade die het 
vergroenen van de economie kan veroorzaken dan aan de schade die de eonomie aan de natuur kan 
toebrengen. Wanneer we rechtstreeks geconfronteerd worden met de gevolgen van klimaatverandering, dan 
zal het helaas al te laat zijn.

Ondanks deze “present-bias” zijn er nog steeds mensen en organisaties die actief bezig zijn met het 
beschermen van de aarde, zoals instanties als het IPCC, WWF, en GreenPeace. Deze instanties doen hun best 
om mensen bewust te maken van de toekomstige gevolgen en dit lijkt ook e�ect te hebben; uit een 
steekproef bleek dat slechts een gemiddelde van 3% zei dat klimaatverandering niet serieus is [15]. Veel 
mensen erkennen dus wel het belang ervan, maar door de “present-bias” zijn ze niet altijd gemotiveerd om 
directe actie te ondernemen, wat eigenlijk tegenstrijdig is. De huidige media lijken dus niet optimaal te 
werken om gedragsverandering te veroorzaken. We zullen dus verder in dit onderzoek onderzoeken met 
welke toekomstige media dit wel mogelijk is.

2. Aarde
Het klimaat

Steekproef markten dataset [15]
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We hebben het gehad over dat er gevolgen zijn, maar wat zijn deze gevolgen nou eigenlijk? Het IPCC 
voorspelt dat de temperatuur van de aarde zal stijgen met 1,4–5,8 ºC [13]. Om dit te visualiseren, kunnen we 
kijken naar de grafiek van het KNMI hiernaast [16]. Als de gemiddelde temperatuur zou stijgen met 5 ºC, dan 
zou Nederland zich op het niveau bevinden dat we nu als het “hoogst ooit gemeten” beschouwen, en dat zal 
ook nog verder stijgen. Als mensen het nu al warm vinden, dan kunnen ze zich voorstellen dat dit slechts het 
begin is. Deze temperatuurstijging zal leiden tot extreme weersomstandigheden zoals hittegolven, droogte, 
overstromingen en stormen [13]. Dit zal een enorme impact hebben op ecosystemen, landbouw, 
voedselvoorziening en de gezondheid van de mensen. Bovendien zal het smelten van ijskappen en gletsjers 
leiden tot een stijging van de zeespiegel, wat resulteert in het verlies van (Neder)land, overstromingen van 
kustgebieden en het verlies van leefgebied voor vele diersoorten. In het diagram linksonder staat duidelijk 
weergeven wat de connecties zijn tussen de grote gevolgen en de gevolgen voor de gezondheid [17]. Het ziet 
er dus niet goed uit, en lijkt de mogelijkheid dat de aarde niet meer lee�aar zal zijn in de toekomst groter dan 
ooit tevoren.

Met welke oplossingen zal de mensheid mee komen eenmaal de gevolgen van de 
klimaatverandering onvermijdelijk worden? Op de hedendaagse dag zijn verschillende 
instanties zoals NASA, Roscosmos, ESA, bezig met de ontwikkeling van geavanceerde 
ruimtetechnologiën. NASA is bijvoorbeeld zoals eerder vemeld bezig met het Artemis 
project. Door deze ontwikkelingen ontstaan er mogelijkheden dat de mensen in de 
toekomst van 2070 als interplanetaire en misschien zelfs multiplanetaire soorten kan 
worden beschouwd. De vraag is wel of we dat wel willen. Als we kijken naar onze 
opties, zijn deze vrijwel nihil. De eerste ster bij ons “in de buurt”, Proxima Centauri, 
bevindt zich op maar liefst 4,25 lichtjaar hiervandaan, en dat komt overeen met 
40,208,000,000,000 kilometer! Als je geen zin hebt om zo lang te reizen dan ben je 
beperkt tot de planeten en manen in ons eigen zonnestelsel, en op dit moment bieden 
deze geen lee�are omgevingen voor de mens. Dit benadrukt dus de cruciale belang 
van onze eigen planeet, zelfs als we in de toekomst de mogelijkheid hebben om 
andere werelden te verkennen.

Alternatieven
KNMI gemiddelde temperatuur grafiek [16]

Belangrijkste manieren waarop klimaatverandering de gezondheid van de bevolking beïnvloedt [17]
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We hebben dus onderzocht dat de huidige media niet werkt om mensen actief deel te nemen aan de 
waardering voor de aarde. Er is dus gekeken voor mogelijke toekomstige media dat een gebruiker immersief 
mee kan nemen naar de toekomst. Als eerst werd er gekeken naar hologrammen. Wetenschappers 
onderzoeken al manieren om holografische technologie te gebruiken in de geneeskunde [18]. Er zijn ook 
voorspellingen gedaan over hologramtoepassingen in andere gebieden [19]. 

Om te testen of hologrammen haalbaar zijn voor onze specifieke toepassing, is er een bewegende hologram 
doos gemaakt (bijlage 5). Deze doos stelt ons in staat om de basisprincipes van holografie te begrijpen en te 
experimenteren met het creëren van eenvoudige holografische beelden. De doos is gemaakt van karton met 
een doorzichtig stuk plastic plaat. Wanneer er een tablet bovenop de doos wordt gelegd, wordt de video 
weerspiegeld op de plaat. Het resultaat geeft een mooi holograme�ect, maar de uitvoering van de doos was 
minder geslaagd. Hoewel dit prototype lo-fi is, was het niet echt immersief vanwege de doos eromheen. Er is 
dus nagedacht over een manier om de doos te verwijderen en toch de hologrammen te kunnen zien: AR.

Door middel van het onderzoek hebben we nu vele dingen doorgenomen om de ervaring van TerraNova te 
versterken. Het is namelijk belangrijk dat het logisch in elkaar gezet wordt zodat mensen het idee kunnen 
geloven, waardoor ze meer betrokken kunnen zijn. We zullen nu dus kijken hoe er prototypes zijn ontwikkeld 
om het verhaal meer realistisch te maken.

3. Prototypes

Hologrammen

Het idee was om een augmented reality (AR) app te ontwikkelen die de camera van je telefoon gebruikt, 
waardoor het mogelijk wordt om je telefoon te gebruiken in combinatie met een virtual reality (VR) bril. Op 
deze manier kun je de omgeving nog steeds waarnemen met je eigen ogen, terwijl je tegelijkertijd realistische 
hologrammen in de omgeving ziet verschijnen. Om dit te realiseren, hebben we gebruikgemaakt van de 
Unity-extensie genaamd Vuforia. Extra benodigde code was toegevoegd aan de app om het gewenste 
resultaat te bereiken (bijlage 6).

Door de AR app te combineren met een VR bril, kunnen gebruikers een immersieve ervaring beleven waarin 
ze ook interactie hebben met hologrammen door op “knoppen” te wijzen in AR. Zo worden ze ook niet 
overvloeid met informatie, en kunnen ze deze rustig één voor één te zien krijgen. Dit idee is geïnspireerd 
door het 'Museum of Science', dat ook gebruik maakt van AR voor hun tentoonstellingen [20]. In AR kunnen 
ze niet alleen het verhaal en meer informatie over TerraNova zien, maar ook de huidige situatie van de aarde 
zelf ervaren, bijvoorbeeld door actuele gegevens over luchtvervuiling. Na het stellen van enkele vragen aan 
verschillende personen over of ze luchtvervuiling opmerken, antwoorden ze dat ze het niet opmerken. 
Mensen denken er ook niet over na hoeveel kalk er eigenlijk in het water zit als ze het drinken. Als je kijkt 
naar de waterhardheid in Breda, kunnen mensen daarvan schrikken [21]. 

AR

Hologram doos

AR test
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Om TerraNova zo immersief en geloofwaardig mogelijk te maken, hebben we ook geëxperimenteerd met het 
maken van een TerraNova teaser trailer (bijlage 7). We hebben er bewust voor gekozen om deze trailer te 
testen bij mensen die nog niet bekend waren met het concept. De teaser begint met de iconische aftelling 
naar de lancering van Apollo 11 in de Saturn V-raket, waarin de eerste mensen naar de maan werden 
gestuurd. Vervolgens worden beelden getoond van een raket die op weg is naar Mars. De teaser trailer zou 
dienen als een voorproe�e van de TerraNova-ervaring en had tot doel om de interesse en nieuwsgierigheid 
op te wekken. De testpersonen toonde na de trailer intresse en waren inderdaad nieuwsgierig. Alhoewel 
sommige vonden dat het te vaag was en begrepen niet de toevoeging aan het project. We zullen dit 
prototype alsnog gebruiken als een storytelling-element toevoeging voor TerraNova.

Video

Om goed gebruik te maken van het overview-e�ect, is er besloten om ook te richten op een virtuele 
ruimtereis naar Mars (bijlage 8). In deze simulatie begint het op aarde met een blik op de mooie natuur. Er is 
gekozen om niet de toekomstige verwoeste natuur te laten zien, omdat mensen het op deze manier kunnen 
vergelijken met Mars wanneer ze daar aankomen. Zodra we de ruimte bereiken, krijgt de gebruiker de 
mogelijkheid om de aarde vanuit de ruimte te aanschouwen. Hiermee wordt er gehoopt om een overview
e�ect op te wekken, waarbij gebruikers zich bewust worden van de kwetsbaarheid en schoonheid van onze 
planeet. Om de ervaring nog immersiever te maken, kunnen middelen worden gebruikt om gewichteloosheid 
te simuleren. Een optie die nu overwogen wordt, is het bevestigen van een stoel aan een trilplaat, waardoor 
de lancering van de raket realistisch lijkt. Daarnaast kan er met audio worden gespeeld om de immersie te 
versterken en de ervaring realistischer te maken. Er is ook gekozen om de raket van Apollo 11 te gebruiken; de 
Saturn V. Het doel hiervan is om de gebruiker te laten zien hoe ver we zijn gekomen in de ruimtetechnologie.

VR

Met alle informatie over TerraNova en de huidige situatie op aarde op een rijtje, hebben we interviews afge-
nomen met behulp van de teaser trailer en een korte uitleg over TerraNova (bijlage 9). In deze interviews 
onderzoeken we de redenen waarom mensen niet bereid zouden zijn om naar Mars te gaan. Het eerste deel 
van het interview richt zich op de vraag waarom ze dit niet willen en wat ze zouden missen aan de aarde. Om 
de theorie van de present bias te onderzoeken, stellen we in het tweede deel vragen over klimaatverandering 
en wat zij persoonlijk ondernemen om hiermee om te gaan.

Interview

Zullen mensen nog steeds dit water drinken als ze deze gegevens kunnen zien via AR en meer oplettend 
worden? 

Uiteindelijk was het gebruik van Vuforia geen goed idee. Er werd langer tijd besteed aan het oplossen van 
duizenden foutmeldingen dan er daadwerkelijk besteed kon worden aan het creëren van de inhoud. Vuforia is 
niet stabiel, maar als het werkt, biedt het veel mogelijkheden. Er zal nog verder aan gewerkt worden om het 
alsnog werkend te krijgen.

VR test
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Uit het eerste deel van de interviews blijkt dat mensen niet naar Mars willen vanwege het gemis van de 
vertrouwde omgeving en lee�aarheid van de aarde zelf. Opmerkelijk genoeg gaf één persoon zelfs aan dat 
ze liever zou sterven dan naar Mars te moeten gaan. Het is begrijpelijk dat Mars op dit moment totaal 
onbewoonbaar en onlee�aar is, wat de mensen demotiveerd. Dit roept echter de vraag op wat mensen zelf 
doen om de lee�aarheid van de aarde te behouden voor de toekomst.

In het tweede deel van het interview werd duidelijk dat ze wel degelijk op de hoogte zijn van 
klimaatverandering, maar zich als individu machteloos voelen om er daadwerkelijk iets aan te doen. 
Sommigen leggen de verantwoordelijkheid zelfs volledig bij bedrijven, waarbij ze beweren dat individuele 
inspanningen weinig impact hebben. Hoewel het waar is dat bedrijven een grote invloed hebben op 
klimaatverandering, is het toch van cruciaal belang dat individuen hun verantwoordelijkheid nemen. 
Verandering begint immers bij het individu en wanneer individuen zich verenigen tot een menigte, kunnen ze 
een krachtige beweging vormen die bedrijven dwingt tot verandering. Aangezien bedrijven voornamelijk 
gericht zijn op winst, zullen ze uiteindelijk wel moeten luisteren naar de wensen en eisen van de consument.

Om de waardering voor de natuur op aarde te vergroten, is het noodzakelijk om dieper in te gaan op de kern 
van het probleem. Zoals we eerder hebben besproken, ligt de oorzaak niet alleen bij de "present-bias". 
Opvallend genoeg schuiven mensen in hun antwoorden de verantwoordelijkheid door naar bedrijven. Dit kan 
worden gekoppeld aan een ander fenomeen: de "Tragedy of the commons", ook wel bekend als de tragedie 
van de meent.

Om dit fenomeen het beste uit te leggen, zullen we een bekend voorbeeld nemen: het probleem van 
overbevissing [22]. Stel je een gemeenschappelijke visgrond voor waar verschillende vissers actief zijn. Elke 
visser heeft een individueel belang om zoveel mogelijk vis te vangen om zijn eigen winst te maximaliseren. De 
tragedie van de meent doet zich voor wanneer individuele vissers ervoor kiezen om meer te vangen dan 
duurzaam is, in de hoop hun eigen winst te vergroten voordat anderen dit doen. Elke visser heeft hetzelfde 
plan, waardoor overbevissing ontstaat. Dit leidt tot instorting van de vispopulatie met gevolgen voor alle 
vissers.

Het visserijprobleem weerspiegelt het probleem waar we nu mee te maken hebben. Individuele vissers 
geloven dat hun eigen inspanningen er niet toe doen zolang andere vissers doorgaan met overbevissing, 
omdat ze denken: "Als ik stop, heeft het geen nut, want de anderen gaan gewoon door." Zoals eerder vermeld 
in het literatuuronderzoek, zijn mensen ook bang dat de economie zal lijden als we groenere maatregelen 
nemen. Als een individuele visser stopt met overbevissing, heeft dit natuurlijk direct invloed op zijn winst.

Dit is dus een diepgeworteld probleem dat overal voorkomt. Hoe kunnen we dit oplossen? Volgens Garrett 
Hardin is dit probleem ontstaan door overpopulatie, en is dus overtuigd dat de vrijheid in de meent uiteindelijk 
tot onze ondergang leiden [22]. De mensen die in het interview zijn gesproken, waren echter van mening dat 
het probleem grotendeels voortkomt uit onwetendheid.

Tragedy of the Commons
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Nu alles besproken is, is het belangrijk om alle aspecten samen te brengen. Dankzij het onderzoek naar de 
groei van de ruimtevaart zijn er logische en realistische voorspellingen gemaakt over de toekomst in 2070. 
Op basis van deze voorspellingen is TerraNova ontwikkeld, waarbij prototypes zijn gemaakt. TerraNova heeft 
als bedrijf tot doel mensen te overtuigen om naar een resort op Mars te gaan. Om het bedrijf realistisch en 
immersive te maken is er achtergrondinformatie en voorspellingen van de ruimtevaart gemaakt. TerraNova op 
zichzelf heeft als doel om de rol van de ruimtevaart en de verkenning van Mars te gebruiken om de 
waardering voor de aarde te vergroten. We begrijpen nu waarom deze waardering zo essentieel is: de 
klimaatverandering, dat wordt veroorzaakt door menselijke onwetendheid en het fenomeen van de tragedie 
van de meent.

Door mensen een immersive ervaring te bieden die hun naar de toekomst brengt en hun te confronteren met 
de gevolgen van de klimaatveradering, kunnen we de motivatie vergroten om actie te ondernemen en 
verantwoordelijkheid te voelen voor het behoud van onze planeet. Om dit te kunnen doen hebben we uitge-
legd dat immersieve media zoals VR en AR hierbij kan helpen bij het aanpakken van het probleem in 
combinatie met toekomstige ruimtevaart en Mars. Dit wordt gedaan door onder andere het overview-e�ect en 
de realisatie over wat onze opties zijn naast de aarde. In plaats van over het probleem te lezen op je 
computerscherm, willen we mensen het probleem laten ervaren om hierdoor gedragsverandering te 
bevorderen. In het interview werd ook vermeld dat veel mensen niet realiseren hoe erg het probleem nou 
eigenlijk is omdat we het niet direct merken. AR en VR kunnen gebruikers in staat stellen toegang te krijgen 
tot informatie en ervaringen die anders moeilijk of onmogelijk te verkrijgen zouden zijn vanwege fysieke 
afstand of gebrek aan informatiebronnen [23]. Zo merken we bijvoorbeeld de luchtvervuiling in Breda niet op, 
maar als we via AR gebruikers de actuele gegevens kunnen laten zien, zullen ze er meer op gaan letten.

Hoe gaan we verder? Op dit moment wordt met behulp van dit onderzoek gewerkt aan een immersieve 
ervaring waarbij het bedrijf TerraNova je probeert te overtuigen om een ticket naar Mars te kopen. Door 
middel van AR zal de gebruiker informatie zien in de vorm van hologrammen en kunnen zij de toekomst 
ervaren, waardoor de present-bias hopelijk wordt omgezet naar een meer future-bias gevoel waardoor ze als 
individu ook verantwoordelijkheid zullen krijgen, net zoals de astronauten. Met behulp van VR willen we de 
gebruiker laten ervaren hoe het zal zijn om naar Mars te gaan, waarbij nadruk wordt gezet op het 
overview-e�ect. 

We proberen met dit onderzoek het onmogelijke van het heden mogelijk te maken als ervaring van de 
toekomst. Er zijn nog vele andere mogelijkheden om de onderzoeksvraag te kunnen beantwoorden, en er 
wordt gehoopt dat dit onderzoek inspiratie kan geven voor anderen. Er is bijvoorbeeld nog niet gekeken naar 
games als medium, aangezien dit ook een immersieve vorm is van media. Er zou veel dieper onderzoek 
gedaan moeten worden naar het beïnvloeden van het menselijke gedrag. Prototypes die uit dit onderzoek 
voort komen, kunnen namelijk altijd verder verbeterd worden om het meer realistisch te maken. Aangezien de 
ruimtevaart op dit moment ook helemaal niet duurzaam is, moet daar ook verder onderzoek naar worden 
gedaan om het duurzaam te maken in de toekomst. 

CONCLUSIE EN DISCUSSIE
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Het is belangrijk dat we zowel de aarde als andere planeten met zorg behandelen en streven naar een 
duurzame toekomst.

Tot slot is het van belang om samen te werken op internationaal niveau om de uitdagingen van 
klimaatverandering en milieubescherming aan te pakken. Samenwerking tussen overheden, ruimtevaartor-
ganisaties, wetenschappers, bedrijven en het publiek is essentieel om duurzame oplossingen te ontwikkelen 
en toe te passen. We moeten erkennen dat de bescherming van onze planeet een gezamenlijke verantwoor-
delijkheid is en dat we alleen door samen te werken de gewenste resultaten kunnen behalen. Door de doel-
groep te laten zien dat ze wel degelijk als individu invloed hebben, kunnen we hen in staat stellen zich te 
versterken door middel van kennis.

Om alles samen te vatten, biedt de ruimtevaart en de verkenning van Mars dus mogelijkheden om de 
waardering voor de aarde te vergroten en het bewustzijn over milieuproblemen te vergroten. Door middel van 
immersieve media, ruimtetoerisme, educatie en internationale samenwerking kunnen we een positieve 
verandering teweegbrengen en werken aan een duurzamere toekomst voor onze planeet.
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BIJLAGE 1: Tijdlijn Verleden
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BIJLAGE 2: Heden en toekomst
- Gepland of voorgesteld
- Voorspellingen
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BIJLAGE 3a: Brochure voorkant en achterkant

Rediscover yourself on the red planet - a world of possibilities awaits!

Are you feeling burned out and in 
need of a change? Do you yearn for 
a fresh perspective, a new 
environment, and an opportunity to 
rediscover your creativity? Look no 
further than TerraNova, the premier 
resort destination on the red planet! 

We are proud to introduce our new 
section designed specifically for 
designers struggling with burnout. 
We understand that the creative 
process can be demanding, and 
sometimes it can lead to burnout. 
Our resort o�ers a peaceful 
environment where you can 
disconnect from your daily routine 
and recharge your batteries, 
allowing you to rediscover yourself 
and find inspiration in the unique 
landscape of Mars. 

A world of possibilities awaits you at 
TerraNova!

Our new section for designers with 
burnout is the perfect destination for 
those seeking a change of pace and 
a new environment. Our resort on 
Mars o�ers a unique opportunity to 
disconnect from the stress of daily 
life, explore the unique landscape of 
Mars, and find renewed creativity. 
We look forward to welcoming you 
to our resort and providing you with 
an unforgettable experience.

Designer Burnout

Join Now!

T e r r a N o v a

In partnership with
National Aeronautics and Space Administration

www.terranova.com

Don't wait any longer! 
Visit our website today to reserve your spot at 

www.terranova.com
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BIJLAGE 3a: Brochure binnenkant
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Blender renders om te testen hoe het eruit zou zien. Titel stijl is later veranderd naar de stijl in de 
pagina hierboven door feedback.

BIJLAGE 3a: Blender Outputs
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BIJLAGE 3b: Feedback

Vragen

1. Wat zijn je eerste gedachtes? Wat viel je op?
2. Zou jij hier als designer heen willen gaan als je zit met burnout? Zo
ja/nee, waarom?
3. Stel dat je hier heen kon gaan. Wat zou jou kunnen bekrachtigen als
designer met burnout in deze nieuwe natuurlijke omgeving?
4. Heb je eventueel zelf ideeën of enige feedback?

Positief

Quynh Anh
1. Zonder te lezen dacht ik eerst dat het een NASA reclame was. De
uitstraling van de brochure lijkt net op iets was je in national geographic
zou zien voor een nieuwe docu serie.
2. Ik zou hier per direct een ticket voor halen. Het lijkt mij echt een droom
om naar een nieuwe plek te gaan zonder al die noise van social media
en werk.
3. Ik denk dat het belangrijkste voor mij zou zijn dat je weer in een
nieuwe omgeving zou zijn waar je nieuwe ideeeen kan bedenken want
het is best makkelijk om in een routine te komen die makkelijk jaren lang
door kan gaan en zo burnt out raakt.
4. Super vette brochure en mooie vormgeving. Enige wat ik erop zou
kunnen zeggen zou zijn dat je mis iets van een tagline ofzo zou kunnen
hebben om mensen aan te trekken of iets meer eye catching title want
brochure

Melike
1. Eerste gedachten waren ‘oh die ideen over naar mars gaan bah hekel
aan milieuramp individualistisch kapitalisme etc en klassisme. Maar het
idee klonk zo fijn en peaceful moest denken aan de villain heksen van
winx die dan worden verbannen naar die peaceful universe
2. En als designer zou het zeker goed zijn omdat het een soort omgeving
is die nog niet gebouwd is, dus je kan alles en niks ontwerpen.

3. Het aan je lot over gelaten worden helpt met burnout, dus een plaats
waar je samen kan eten of gewoon eten voor je gemaakt wordt op de
juiste tijdstippen en je een fijn ritme kan leven is very good
4. Ik ben dan gelijk heel benieuwd naar hoe de samenleving tot stand
komt en in stand blijft, hoe zorg je ervoor dat de mensen die als eerst uit
de burnout komen niet de boel domineren

Jelle
1. Super vet ten eerste ik zou inderdaad wel van een burn-out af kunnen
komen hierdoor niet alleen door mars maar al door de gedachte dat je al 
je aardse problemen achterlaat en op een andere planeet en zo weer tot 
je zelf komt. Een sabbatical in zijn extreemste en wellicht e�ectiefste 
vorm.
2&3. Ik zou hier wel heen willen gaan! Wat wel in mij opkomt als ik dit zie 
vanuit mijn perspectief is zoals bij de meeste mensen wel zal zijn is dat 
ze het wel willen maar dat hangt af van hoe goedkoop commerciële 
ruimtetransport wordt, of dat het gedekt wordt vanuit verzekering of je 
werkgever. En wat als je zelfstandige bent? Als je het zelf moet betalen 
en het valt duur uit wat is de e�ectiviteit van de reis? Niet goed geld 
terug zou mij dan wel weer motiveren om het wel te doen. Dus misschien 
dat vermelden op de brochure. Naast het financiële aspect zou ik dit wel 
willen doen want, designers halen vaak inspiratie voor ontwerpen uit de 
natuur en vaak ook uit eerder opgedane ervaringen en wat is er nou 
memorabeler dan een reis naar een andere planeet, met andere land-
schap, zwaartekracht die weer een hele andere ervaring als mens geeft 
van wat je normaal gewend bent. Dus naast een heelende reis zal het 
voor ontwerpers ook leiden tot een fris startpunt voor nieuwe ontwerpen.
4. Wanneer gaan we?!

Daniël
1. De brochure is visueel aantrekkelijk en voelt echt als een reisbrochure.
Het forceert mensen niet om iets te kopen, maar stimuleert wel op een
positieve manier.
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2. Afgezien van kosten en reistijd (en het feit dat het een one-way ticket 
zou zijn) zou ik dat wel willen. De brochure straalt een bepaalde rust uit 
ookal is dat op de plaats van bestemming niet aanwezig.
3. De rust, en het feit dat het een compleet nieuwe omgeving is voor een 
ontwerper om door geïnspireerd te worden. Het kan tot ideëen leiden 
die geen andere ontwerper ooit heeft gehad.
4. Misschien diepere details benoemen waarom dit voor specifieke 
ontwerpers perfect is. (Voor de schrijvers onder ons is de ... perfect, voor 
de grafische ontwerpers bied kleurrijke landschap nieuwe combinaties...)

Negatief

Jay
1. Ik dacht meteen dat het iets van NASA moest zijn ofzo.
2. Als ik met burnout zit dan zou ik liever op aarde willen blijven tbh. Ik 
denk dat de natuur op aarde juist meer zou helpen met een burnout, dan 
een lege vlakte. Teminste ik dan. Daarnaast zou de reis ook best stress 
vol zijn right.
4. Ik kan op dit moment niet echt bedenken wat mij zou bekrachtigen op 
Mars, voornamelijk omdat het nu natuurlijk nog niet bewoonbaar is. 
Mischien de geschiedenis van Mars? Als je denk aan de rovers die er nu 
rond rijden daar.
5. Kwa design vind ik het wel leuk eruit zien, kwa idee snap ik nog niet 
helemaal wat er op Mars is wat de aarde niet heeft

Latifa
1. Leuke space design
2. Ik zou niet echt naar Mars willen omdat ik niet echt het nut zie hierin. 
We gaan dan alleen maar meer land verpesten lijkt me toch.
3. Mischien als ik betaal wordt om daar heen te gaan, of als er echt een 
doel is om te bereiken daar, ik zie namelijk niet echt in hoe Mars mij zou 
helpen met een burnout. Nouja, opzich de rust zou wel fijn zijn aangezien 
de aarde zo luidruchtig nu is. Ik neem namelijk aan dat Mars niet druk zal 
zijn ook al is het in de toekomst. En misschien omdat het wel toch een 
spannende ervaring is.
4. Op dit moment heb ik geen extra feedback of ideëen, maar ik ben wel 
benieuwd waar dit heen zal gaan.

Julie-Jet
1. Wow Mars. Maar wel verward door de designer burnout lol. Maar wel 
cool.
2. Uh, nouja als ik eerlijk mag zijn zou ik niet naar Mars durven te gaan. 
Het geeft me al paniek als ik erraan denk om in een ruimteraket daar-
heen gestuurd te worden terwijl aarde steeds kleiner en verder wordt. 
Nee, dat zou ik niet willen. Ook omdat deze reis alleen al een burnout bij 
mij zou veroorzaken ipv bestrijden haha
3. Buiten de reis om denk ik toch wel dat het op mars leuk kan zijn als 
het goed geregeld is allemaal kwa veiligheid. Want je kan zegmaar niet 
ademen op Mars omdat er geen zuurstof is, dus als het niet 100% veilig 
zou zijn dan zou ik alleen stress ervaren. Oh ja, als designer zal het mij 
misschien bekrachtigen op het gebied van een nieuwe ervaring hebben? 
Like dat je nieuwe perspectieven krijgt erdoor?
4. Ik zou meer dingen laten zien over hoe de reis daarheen is, want dat is 
wat in mij het eerste opkwam. Van hoe is de reis, en is deze veilig? Daar-
bij nog van waarom wordt dit resort niet gewoon op aarde gemaakt die 
Mars simuleert? Dan hoeven we de reis ook niet te maken.

Extra

Nina
Het idee dat je om je burn-out te bestrijden naar Mars gaat is interessant. 
Anderzijds lijkt me de reis erheen behoorlijk stressvol voor veel mensen. 
En zou ik ook nog graag wat meer willen zijn over hoe het leven er dan 
daar uit ziet en waarom je niet 'gewoon' naar een resort op aarde gaat? 
Wat maakt Mars zo speciaal. En welke idealen zouden er achter kunnen 
zitten? In welk van de vier scenario's uit prototyping 2040 zou het 
volgens jou kunnen passen en op welke manier? (dat kan je idee wat 
meer inhoud geven)

PB Nick
Wat geeft Mars meer dan de aarde zelf? Wat heb je zelf daar als ontwerp-
er? Je zal moeten kijken naar wat Mars nou uniek maakt. Bedenk ook 
hoe de on-boarding zou zijn, hoe je een ticket koopt. Mischien nog te 
combineren met het hologram idee. 
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BIJLAGE 4: Geschiedenis naar TerraNova

3. Het aan je lot over gelaten worden helpt met burnout, dus een plaats 
waar je samen kan eten of gewoon eten voor je gemaakt wordt op de 
juiste tijdstippen en je een fijn ritme kan leven is very good
4. Ik ben dan gelijk heel benieuwd naar hoe de samenleving tot stand 
komt en in stand blijft, hoe zorg je ervoor dat de mensen die als eerst uit 
de burnout komen niet de boel domineren

Jelle
1. Super vet ten eerste ik zou inderdaad wel van een burn-out af kunnen 
komen hierdoor niet alleen door mars maar al door de gedachte dat je al 
je aardse problemen achterlaat en op een andere planeet en zo weer tot 
je zelf komt. Een sabbatical in zijn extreemste en wellicht e�ectiefste 
vorm.
2&3. Ik zou hier wel heen willen gaan! Wat wel in mij opkomt als ik dit zie 
vanuit mijn perspectief is zoals bij de meeste mensen wel zal zijn is dat 
ze het wel willen maar dat hangt af van hoe goedkoop commerciële 
ruimtetransport wordt, of dat het gedekt wordt vanuit verzekering of je 
werkgever. En wat als je zelfstandige bent? Als je het zelf moet betalen 
en het valt duur uit wat is de e�ectiviteit van de reis? Niet goed geld 
terug zou mij dan wel weer motiveren om het wel te doen. Dus misschien 
dat vermelden op de brochure. Naast het financiële aspect zou ik dit wel 
willen doen want, designers halen vaak inspiratie voor ontwerpen uit de 
natuur en vaak ook uit eerder opgedane ervaringen en wat is er nou 
memorabeler dan een reis naar een andere planeet, met andere land-
schap, zwaartekracht die weer een hele andere ervaring als mens geeft 
van wat je normaal gewend bent. Dus naast een heelende reis zal het 
voor ontwerpers ook leiden tot een fris startpunt voor nieuwe ontwerpen.
4. Wanneer gaan we?!

Daniël
1. De brochure is visueel aantrekkelijk en voelt echt als een reisbrochure. 
Het forceert mensen niet om iets te kopen, maar stimuleert wel op een 
positieve manier.

Het verhaal van TerraNova begint met onze diepgewortelde menselijke drang naar 
ontdekking. Vanaf het begin der tijden hebben we altijd gezocht naar nieuwe 
horizonten, van de reizen van Marco Polo naar China tot de ontdekkingsreizen van 
Amerigo Vespucci in het land dat nu bekend staat als Amerika. Het was onvermijdelijk 
dat we niet alleen op aarde zouden blijven en onze ontdekkingen zouden uitbreiden 
naar het hele universum. Na de baanbrekende Apollo- en Artemis-missies hebben we 
voet op de maan gezet. Na de succesvolle DearMoon-project van SpaceX, waarbij in vijf 
jaar tijd meer dan 1000 mensen naar de maan werden gestuurd, stelde SpaceX een 
nieuw voorstel voor in samenwerking met NASA, ESA en andere ruimtevaartbedrijven. 
Ze wilden een basis creëren op de maan die specifiek bedoeld was voor langdurig 
verblijf van gewone mensen, en zo ontstond Project Luna. Slechts 200 jaar geleden 
hadden mensen nooit kunnen verwachten dat we de maan als een tweede thuis 
zouden beschouwen. Met behulp van Project Luna kregen talloze mensen de 
mogelijkheid om te emigreren naar deze nieuwe kleine wereld.

Met de technologieën en resultaten die voortkwamen uit de Artemis-projecten, was het 
relatief eenvoudig om een basis te bouwen voor de mensen op de maan, aangezien er 
geen onderzoeksapparatuur naartoe hoefde te worden gebracht. Na intensieve 
samenwerking met NASA werd het ontwerp van Project Luna binnen twee jaar voltooid 
en waren we klaar om het project uit te voeren. Ondanks enige vertragingen en uitstel 
van de deadlines kon Project Luna na drie jaar voltooid worden. Het werd al snel een 
groot succes. Jaarlijks werden duizenden mensen naar de maan gestuurd voor verbli-
jven variërend van een dag tot een maand. Project Luna opende nieuwe perspectieven 
en creëerde een unieke ervaring voor mensen om de maan te verkennen en te ervaren.

Terwijl Project Luna bloeide, richtten we onze blik op Mars met het Ares-project. Dankzij 
onze ervaring in de ruimte en de voortdurende ontwikkeling van technologieën 
verliepen de missies naar Mars soepeler dan ooit tevoren. Ares 1, gelanceerd in 2034, 
diende als een testvlucht voor de apparatuur en de wetenschappers hadden geleerd 
van de eerdere missies om realistische doelen te stellen en rekening te houden met 
uitstel. Terwijl Ares 1 onderweg was naar Mars, werd Ares 2 gelanceerd om een brand-
stofstation in de baan van Mars te plaatsen, vergelijkbaar met het Gateway-concept bij 
de maan tijdens de Artemis IV missie.

Op 16 november 2037 om 1:47 uur EST (6:47 uur GMT) was het eindelijk zover. De 
eerste bemande raket met de Ares III-crew vertrok vanaf de aarde richting Mars. Vijf 
dagen later arriveerde de bemanning bij het brandstofstation. Net als bij de maan 
werkte deze Gateway op Mars door de raket die de astronauten had gebracht te 
verbinden met de luchtsluis. Na 13 dagen van intensief werk aan verbeteringen en 
onderzoek was het moment daar: de bemanning kon de Gateway betreden en voet 
zetten op Mars.

Op 29 november 2037, een historische datum, stond de mensheid voor het eerst op 
een andere planeet. De crew van Ares III werd geconfronteerd met de uitdagende 
omgeving van Mars, maar ook met de prachtige schoonheid die het te bieden had. 
Mars, met zijn atmosfeer en potentieel voor lee�are omgevingen, bood een nieuw 
perspectief voor onze toekomst in de ruimte. Terug in de Mars-Gateway onderging de 
bemanning de nodige gezondheidstesten om de e�ecten van Mars op het menselijk 
lichaam te onderzoeken. Na uitgebreide onderzoeken kwam de Ares 3-missie tot een 
einde en maakte de crew de reis terug naar de aarde. Dit was slechts het begin van het 
Ares-project. Met in totaal maar liefst 20 missies, die duurden tot 1956, was het doel van 
Ares het creëren van een basis op Mars. Nu dat doel was bereikt, konden 
wetenschappers naar deze basis komen. Ondertussen ging Project Luna door en sinds 
2050 is het steeds toegankelijker geworden voor gewone mensen om een weekendje 
weg te gaan naar de maan.

Terwijl de klimaatverandering op aarde steeds meer gevolgen had voor de lee�aarheid 
van onze planeet, bood Mars nieuwe mogelijkheden. Door verstoring van ecosystemen 
en veranderingen in het klimaat op aarde begonnen we te bese�en dat we ons 
moesten uitbreiden naar andere werelden. Mars werd gezien als een potentieel 
toevluchtsoord, waar we de lessen van de klimaatverandering konden toepassen en 
een duurzame samenleving konden opbouwen.

Na het grote succes van Project Luna was het tijd voor de volgende stap: TerraNova. 
Het hoofdkantoor van TerraNova werd gevestigd in New Canterbury, een stad die 
bekend staat om zijn vooruitstrevende technologie en wetenschappelijke ontwikkeling. 
Deze stad, met zijn levendige gemeenschap van wetenschappers en technologen, 
bood de ideale omgeving voor TerraNova om te bloeien.

Met de focus van NASA op Titan, de grootste maan van Saturnus met potentiële 
lee�are omgevingen voor mensen, begon SpaceX te werken aan project TerraNova. 
Dit ambitieuze project werd geleid door SpaceX Engineer Ashley Haagsma. SpaceX 
ontwikkelde ontwerpen in 2055 en bracht een team van hoogopgeleide ingenieurs, 
natuurkundigen, wiskundigen en andere experts samen om een verbeterde versie van 
Project Luna te creëren die geschikt zou zijn voor een vestiging op Mars. Net als Project 
Luna werd TerraNova voltooid binnen 3 jaar na de planning en het ontwerp. Dankzij de 
aanwezigheid van de Ares-basis konden de bouwwerkzaamheden e�ciënt worden 
uitgevoerd. Tegen 2060 begonnen de eerste commerciële vluchten naar Mars te 
opereren, waardoor het grote publiek de mogelijkheid kreeg om de rode planeet te 
verkennen en ervaren.
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Het doel van TerraNova reikte verder dan alleen het creëren van een lee�are 
omgeving. Het was een ambitieus project om een tweede bewoonbare planeet te 
vestigen voor de mensheid. Naarmate TerraNova groeide, ontstonden er nieuwe banen 
en kansen, waardoor veel mensen naar Mars "emigreerden". Veel werknemers brachten 
zelfs hun gezinnen mee naar deze nieuwe wereld. Verschillende wetenschappelijke 
instituten begonnen vestigingen te plaatsen op Mars met TerraNova. Een van deze 
instituten was het International Institute for Brain Developments vanuit New Canterbury. 
Het IIBP, leidend op het gebied van hersenonderzoek, had als doel de hersenactiviteit 
te bestuderen van mensen die langdurig op Mars woonden. 

Het succes bracht ook een groeiende belangstelling van andere wetenschappers, 
onderzoekers en pioniers van over de hele wereld met zich mee. Vele nieuwe projecten 
en initiatieven werden gelanceerd, gericht op het verkennen en benutten van de rijke 
hulpbronnen van Mars, het bevorderen van de kennis van het universum en het 
ontwikkelen van nieuwe technologieën. TerraNova werd al snel een wereldwijd 
symbool van menselijke vooruitgang en ambitie, en de samenwerking tussen verschil-
lende ruimteagentschappen, particuliere bedrijven en internationale partners werd een 
essentieel onderdeel van het succes van het project.

En zo gaat het verhaal van TerraNova verder, met zijn onuitputtelijke geest van 
verkenning, samenwerking en de voortdurende zoektocht naar het onbekende. De 
toekomst van Mars en de mensheid in de ruimte blijft een bron van fascinatie, inspiratie 
en onbegrensde mogelijkheden.

TerraNova, een symbool van onze eeuwige drang om te ontdekken, te innoveren en te 
evolueren, blijft voortleven als een monument van menselijke prestatie in de kosmos.
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BIJLAGE 5: Hologram doos

Edited versie

Bewegende video beschikbaar op:
https://youtu.be/ltp__QmSxII

Hologram video beschikbaar op:
https://youtu.be/peCNiQba3HA

Original NASA Poster
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BIJLAGE 6: AR-app test

In Unity Draaiende Mars test

Knop Test; Hand over knop = functie (in dit geval zwaaiend astronaut)In Telefoon Applicatie
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BIJLAGE 7: Teaser trailer scherma�eeldingen

Teaser video beschikbaar op:
https://youtu.be/d1HB6JzoCt8
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Game Test video beschikbaar op:
https://youtu.be/3N91F8Js4jg

BIJLAGE 8: VR Test; Scherma�eeldingen in Game
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BIJLAGE 8: VR Test; Scherma�eelding Scene View
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BIJLAGE 9: Interview Transcript
DEEL 1: Mars
1. Waarom zou je niet naar Mars willen gaan, en waarom vind je dit?
Jasmijn: Ik zou niet naar mars willen gaan omdat me ongemakkelijk lijkt. Het is een
nieuwe planeet. Ik weet niet wat voor mensen daarheen gaan en wat ze van plan met
het beleid dat ze gaan hebben daar en wat voor leidinggevende. Het is ook een andere
omgeving dan op de aarde want je hebt daar geen zuurstof. Er zijn inneens meer
gevaren. Op aarde is er niet echt een gevaar om geen lucht te hebben en daar miss-
chien wel.
Latifa: De reden dat ik niet naar mars zou willen gaan is omdat ik het nut er niet van in
zie. Waarom zou ik op een vakantieoord of iets naar mars willen gaan, terwijl we er
genoeg hier hebben en ook omdat wij weer een stukje land gaan verpesten. Weet je
hoeveel bomen en bossen wij hebben weggekapt om hier vakantie oorden te leggen
en dan gaan we dat vervolgens ook doen op mars. We wonen er nog niet eens, laat
staan dat ik daar op vakantie ga
Levi: Ik heb niet veel informatie over mars als een planeet. En omdat het me niet chill
lijkt om in een spaceship te zitten.
Kyra: Het is best een grote stap. Soms kan vliegen naar een ander land al eng zijn, dus
laat staan als je naar een andere wereld gaat. Spannend zijn en ik denk ook dat het een
lange reis zou zijn dus dat is ook niet zo ideaal.
Luna: Niet naar mars? Naar mars gaan is wel een grote stap denk ik. Denk dat het
reizen, dat mensen ook wel bang zijn van he er kan wat fout gaan onderweg naar mars.
Zoizo weet ik niet wat er op mars allemaal te doen is.Want het is nou niet echt een
planeet waarvan je zegt  oh yeah hier kan je veel. Veel onderzoeken, maar zien. Ik denk
dus vooral het reizen.

2. Hoe zou je de aarde missen als je wel op mars zou staan?
Jasmijn: De natuur zou ik missen, en de leuke architectuur. Beetje de omgeving enzo
Latifa: Alles zo’n beetje. Hier ga ik even naar een restaurantje of een supermarkt, wat
moet ik daar doen? Daar kan ik hier toch niet langs.
Levi: Heel veel, de natuur hierop aarde is heel erg mooi, ik vind de mensen heel erg
leuk. De dingen die we hebben gemaakt hier. Dat hebben we allemaal niet op mars.
Kyra: De natuur en gewoon naar buiten kunnen lopen met frisse lucht
Luna: De natuur. Je zei dat het veel op de Sahara lijkt en ik vind de sahara leuk maar ik
vind ook bijvoorbeeld de bergen en de bomen en de natuur. Ik denk dat ik dat zou
missen en de dieren.

3. Wat zou ervoor zorgen dat jij de aarde zou willen verlaten voor Mars? En waarom?
Jasmijn: Alleen als de aarde echt een puinhoop wordt zoals in Wall-e; het is overal
trashy. Het is niet meer lee�aar/bewoonbaar, en als mars wel goed bewoonbaar zou
zijn dan zou ik wel naar mars willen

Latifa: Als alles hier in de buurt af brand en als we een soort apocolpisch gebeuren 
krijgen, ja dan zou ik het graag verlaten. Maar voor de rest zou het voor mij moeilijk zijn 
om deze plek te verlaten.
Kyra: Veilige comfortable reis en als het meer een vakantie is dan een verblijft. 
Luna: Het is denk ik wel heel tof om daar een keer naar toe te gaan. Het is wel iets wat 
je wel een keer wilt zien in je leven, want het is eigenlijk op dit moment onmogelijk om 
daar naar toe te gaan. En als het onmogelijke mogelijk wordt, dan wilt iedereen het.

DEEL 2: Aarde
1. De toekomst van de aarde ziet er niet zo goed uit wegens klimaatverandering. Als we
niet binnen 10 jaar zware acties ondernemen dan zal dit gevolgen hebben voor duizen-
den jaren. Wat vind je hiervan en waarom?
Jasmijn: Ze zeiden twee jaar geleden of langer geleden dat we nog een paar jaar
hadden, en dat is al verstrekt. Ze blijven het zeggen. Ik geloof dat er nog een beetje
hoop is. Maar eigenlijk billionaires enzo moeten gewoon geld geven om het op te
lossen want ze hebben meer dan genoeg geld om de klimaatproblemen op te lossen,
maar ze geven het gewoon niet weg. Vind dat er wel acties ondernomen moet worden.
Latifa: Dat vindt ik natuurlijk verschrikkelijk, maar daar kan ik zelf niet echt veel aan
doen. Ik denk niet dat de verantwoordelijkheid bij mij ligt. Tuurlijk zie ik er urgentie in,
want als de wereld naar de knoppen gaat  dan is het een beetje jammer. Als mogelijke
gevolgen Nederland onder water misschien?
Levi: Niet zo leuk. Ik vind het heel erg, ik ben er zelf ook veel mee bezig, van hoe
kunnen we er voor zorgen dat het klimaat wat neutraler wordt. en gewoon dat we niet
zoveel meer uitlaatgassen produceren. Het maakt me ook wel moedeloos omdat je als
individueel niet zo veel kan doen. Het is meer de corporate die er ook dingen aan
moeten doen. Er gebeurd gewoon weinig tot niet. Het is een verdrietige situatie want
het maakt me ook verdrietig. En ook zorgelijk want zoals ik aangaf ik hou van de aarde,
en onze natuur, en van alles wat we hier hebben. De dieren, de mensen en dat gaat
gewoon allemaal kapot als we niets doen.
Gevolgen: Sterven gewoon mensen, sterven planten uit, bomen. Materialen, dieren,
water gaat op. De gebeurd er van alles, er komt harstikke veel uitlaatgassen en dat we
daardoor in smog leven.  Dus ja, ik denk dat er niet veel meer over blijft straks.
Kyra: Ik vind dat het heel erg is dat dat gebeurd. En dat we daar zeker wat aan moeten
doen en dat er meer aangedaan moet worden dan er momenteel aan gedaan wordt.
Gevolgen: Meer overstromingen meer heftige weersomstandigheden waardoor het
leven minder lee�aar is. Meer hitte, meer uitstervende diersoorten.
Luna: Ja vervelend. Iedereen weet nou eigenlijk al wel, maar niemand doet er wat aan.
Ik denk dat dat het moeilijkste is waar we nu mee zitten. Tuurlijk komen er straks heftige
droogtes en overstromingen, en daar moeten wij straks mee leven. Ook bijvoorbeeld
onze kinderen en de volgende generaties. Ja het laat alleen negatief uitpakken voor
ons.
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Levi: Ik heb het gevoel dat ik al alles doe wat ik kan doen. Ik zou in mijn vrije tijd nog 
afval kunnen gaan rapen of geld kunnen doneren aan iets. Ik vind dat dit niet perse een 
probleem is van een individueel persoon. En dat het meer ook aan bedrijven ligt, en dat 
die meer gevolgen moeten krijgen ipv dat we het allemaal op de individuele persoon 
schuif, van jij moet vegatarisch worden zodat jij het klimaat kan redden. Want zo werkt 
dat niet, tuurlijk zijn al die kleine aanpassingen goed voor een groter geheel. maar dat 
helpt alleen maar als iedereen mee doet, en de bedrijven spelen gewoon de grootste 
rol. 
Kyra: Omdat ik van mijn luxerij houdt. Dus het is echt een luiheids ding en geniet van 
een eigen luxe leventje.
Luna: Het is ook een beetje wat ga je allemaal doen om dit te stoppen. Wat kan ik? 
Bijvoorbeeld als iemand tegen mij zou zeggen van hey met een paar mensen doen wij 
dit organiseren doe je mee. Dan is het leuker en interessanter om te doen dan dat je 
eigenlijk geforceert wordt om dat te doen. Ik denk dat dat ook iets is.

4. De aarde zal op dit tempo niet meer lee�aar zijn voor de mens. Hoe voel je je over
het feit dat iedereen het probleem op elkaar afschuift en er geen individuele actie
wordt ondernomen om klimaatverandering aan te pakken?
Jasmijn: Het is wel zonde, miss zouden we het een beetje kunnen vertragen. Maar het
laat ook wel weer wat zien, we zijn allemaal hopeloos en proberen het allemaal af te
schuiven, want we denken dat we het zelf nog kunnen fixen. Denk wel dat dit laat zien
waar we staan; op een slechte plaats.
Latifa: Iedereen op elkaar afschuiven? Nouja, ik vind dat bedrijven dat niet op
indviduelen af moeten schuiven. Dat is wat ik ervan vindt. Ze kunnen wel lekker zijn van
je moet je rietjes allemaal van papier maken maar dat helpt eigenlijk helemaal niets.
Levi: Ik denk dat mensen ook gewoon bang zijn om verantwoordelijkheid te nemen in
zo’n grote kwestie zoals dit, omdat ze eigenlijk gewoon niet verkeerd willen zijn. En
daardoor het gewoon negeren of inderdaad de schuld geven of op iemand anders
afschuiven. Je merkt dat ook best wel met, met die mensen die conspiracies over het
klimaat. Dat is eigenlijk gewoon ontwijkingsgedrag en ik denk dat dit ook een beetje
hetzelfde is. Dat je steeds de vinger naar iemand anders wijst dan dat je zegt van ik
gooi ook mn afval op straat daar stop ik nu ook mee of ik kan wel een keertje minder
vlees eten. maar ik denk dat mensen het bewust negeren dat ze er gewoon niet mee
hoeven te dealen.
Kyra: Dat vind ik een hele slechte mindset. Ik snap dat het niet fijn om zelf geconfron-
teerd wilt worden met het feit dat je zelf ook iets kan doen. Het is niet goed om het
contstant op iemand anders af te duwen als je hetzelfde doet.
Luna: Aan de ene kant begrijp ik het, want ik denk dat we het allemaal wel een beetje
hebben.  Het is dus echt de gedachte van wat kan ik zelf? En iedereen schuift het op
naar de bedrijven en bijvoorbeeld als je kijk naar landen zoals Indiase daar gaat het ook
heel erg fout want daar gooien ze al het afval zo in de rivieren. En dan zit je zo van ik
zou liever daar kijken dan wat ik nu hier zelf kan doen. Want ik probeer wel wat denken
te doen, maar als dat niet gestopt wordt, dan helpt het niet zo veel.

2. Wat doe je op dit moment dat bijdraagt aan het milieu wat invloed heeft tegen de
klimaatverandering?
Jasmijn: Eigenlijk niet echt iets. Ik houdt niet echt rekening met mijn douche tijden. Ik
doe de kraan uit tussen gebruiktijden in, dat van gezichtwassen of tandenpoetsen
terwijl ik nog mijn tandenborstel moet pakken en alles, dan doe ik de kraan niet aan
laten. De impact van dit; ik denk niet veel impact. Ik denk als ik dit doe dat ik een halve
emmer per dag bespaar. Dat is wel iets als ik dat elke dag doe. Maar ik vind wel dat ze
meer moeten kijken naar heavy users. Ik geloof wel dat alle huishoudens wel moeten
oppassen dan maken ze misschien een kleine verschil of verandering. We moeten echt
kijken naar de heavy users. Ik denk niet dat individuen niet veel impact hebben.
Latifa: Ik recycle wel, ik scheid mijn plastic wel. Voor de rest kan ik niet echt meer doen.
De impact van mijn doen is dat het niet allemaal op 1 vuilhoop komt. Denk ik.
Levi: Ik ben vegatarisch geworden om het klimaat te ondersteunen. Ik probeer zo min
mogelijk water te gebruiken. Ik recycle, nouja ik woon nu in een huis waar er niet goed
recylcled wordt, maar ik recyclde altijd. Ik probeer alsnog mn afval te scheiden. Ik neem
graag de fiets ipv de auto. Ik gooi geen afval op straat. Zorgen gewoon dat je niet te
veel pakt van de aarde.
Kyra: Ik eet vegatarisch. Ik probeer minder vaak de auto te pakken en dus vaker
gewoon bus fiets of lopend. Thuis werken 100% op elektrische tijd dat van de
zonnepanelen wordt opgewekt. Impact: Ik weet dat ik wel een aantal kippen en vissen
heb gered door geen vlees te eten. Maar groot impact als 1 persoon is niet echt een
ding. Daarvoor heb je meer personen voor nodig.
Luna: Dingen zoals recyclen, toch wat minder met de auto rijden. Want ik fiets u eerder
dan dat ik met de auto ga. Ja gewoon kleine dingen eigenlijk. Want als individu kan je
eigenlijk niet heel veel alleen mee doen. Natuurlijk als je het met een grote groep doet
wel, maar ik denk dat we eerder moeten kijken naar de grote bedrijven. Want ik eet ook
gewoon vlees dus ik weet dat dat ook verkeerd is voor het milieu. Maar weet je ik ben
niet iemand die afval zo weggooit in de zee en dat soort dingen. Impact: Als individu,
niet heel veel, maar bijvoorbeeld als je het met een grote groep mensen doet dan krijg
je wel een groot verschil daarin. Ik denk dus dat heel veel mensen dat denken, en
daarom doen ze eigenlijk niks. En dat is ook het probleem op dit moment.

3. Waarom zou je niet iets meer doen?
Jasmijn: Ik kijk er een beetje hopeloos naar. Mischien zou het wel helpen, mischien dat
me iets kan overhalen om goed te doen van kijk zie je deze facts werken wel goed.
Maar op dit moment ben ik een beetje van het is niet te redden.
Latifa: Ik vind het niet mijn verantwoordelijkheid. Ik vind dat we te veel
verantwoordelijkheid leggen bij de individuen, terwijl het waarschijnlijk fabrieken en dat
soort dingen zijn die alle grote rotzooi maken.
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6. Eventuele extra gedachten
Jasmijn: Stel dat we naar mars zouden gaan, dat het wel meer lee�aar is dan hierzo.
Dan weet ik niet of dat in de lang termijn een betere oplossing zal gaan zijn. Dan gaan
we mars net zo goed kapot maken als de aarde, want geschiedenis herhaalt zichzelf.
Wij mensen zijn te eigenwijs om te leren. Daarom ook allemaal van de action films waar
we het wel inneens goed doen. Ik denk dus dat als mars bewoond gaat worden door
ons dat het uiteindelijk ook vernietigd zal worden en dat we dan weer een andere plek
zouden moeten zoeken. En dat zal waarschijnlijk lichtjaren hier verderop worden, alleen
dan hopelijk met betere technologie dat we niet 4 lichtjaren moeten reizen
Latifa: Doe iets voor je moeder natuur.
Levi: Ik vind het een belangrijk thema en ik vind het goed dat je ermee bezig bent.
Luna: Ik denk dat het echt ligt aan dat mensen niet zien wat er echt gebeurd. Want
nogmaals er gaan zoveel voetbalvelden per minuut aan bomen weg. Maar daar merken
wij niks van. Wij zitten ook best wel in breda niet in een heel schoon gebied, kwa de
luch. Daar merken wij ook niets van. Je merkt er direct niets van en ik denk dat dit het
grootste probleem is op dit moment.

5. De eerste zonnestelsel bij ons in de buurt is meer dan 4 lichtjaar van ons verwijderd.
Dus onze alternatieve opties zijn alleen in onze eigen zonnestelsel. Op dit moment
maken we dus onze enige lee�are optie kapot. Wat denk jij dat de reden is dat de
mensheid onze enige lee�are optie, de aarde, kapotmaakt?
Jasmijn: Ik denk dat het begon met niet genoeg kennis hebben, dus in het begin
hadden mensen niet genoeg kennis over wat ze deden dat dat schadelijk was voor de
aarde. En daarna werd deze niet kennis overgenomen door kapitalisme. De schadelijke
methodes waren goedkoper en hadden meer winst dan niet schadelijke methodes. Dat
wordt nog steeds gezien in bijvoorbeeld in een aflevering van shark tank. Ik weet niet
precies wat het product meer was maar het was een biodegradable van iets wat we nu
hebben en veel gebruiken. Het had niet genoeg winst, wel winst maar niet genoeg
winst om het aan te nemen. Dus dat laat ook weer goed zien waar we staan allemaal. Ik
denk dat het ook een beetje selfishness is van ja maar ik ben niet de heavy user. Of en
ik ben misschien wel de heavy user, maar er zijn nog andere heavy users
Latifa: Door allemaal gierigheid, het is allemaal om geld uiteindelijk. Ja, je ziet de
verdeling nu hier op aarde, kwa rijkdommen en er is een hele grote gap tussen rijk en
arm. Waarbij de rijke een heleboel hebben en de armen helemaal niets
Levi: Ik denk dat ze er niet bewust ervan zijn hoeveel schade echt wordt toegericht aan
de planeet. Het is meestal zoals dat bekend voorbeeld dat je een tube tandpasta hebt
en het er allemaal uitknijpt en het kan niemand teurg in de tandpasta. En daar kom je
dan pas achteraf achter. Ik denk dat dit ook een beetje is waarom mensen door en door
zijn blijven gaan zonder echt te bese�en van wacht misschien is het helemaal niet goed
dat we deze shein kleding hier neergooien op een berg in de zee. Totdat het straks
echt te laat is en je echt ernstige gevolgen gaat zien want beginnen al gevolgen te
komen en mensen die hebben het ook wel door, maar ik denk dat ze het eigenlijk pas
door gaan hebben als het pas te laat is. Dan dat het dan echt ernstig is. Ze zien wat er
nu is en het is ook moeilijk om in de toekomst te kijken en te bese�en van het wordt
hier dalijk zo warm of hier in breda kan het helemaal onder water lopen. Mensen zien
hier nu de weg hier met auto’s , en denken van zal allemaal wel of dat gebeurd niet dat
is nog zo lang. Ik denk dat dat het gewoon vooral is.
Kyra: Ik denk dat de mensheid het heel lang heeft ontkent. Dat het te groot probleem
werd, en nu we zo erg a�angen van onze technische dingen, terwijl uitstotende
dingen. Dat we dat niet kwijt willen raken. Dat we het maar negeren in de hoop dat het
weg gaat.
Luna: Mensen zijn best wel selfish. Mensen willen wat ze zelf willen en daardoor gaat
de wereld nu eigenlijk kapot, want wij denken niet aan de rest van de wereld. Bijvoor-
beeld als we hier nu zitten denken wij niet aan wat er aan de andere kant van de wereld
gebeurd. Of wat er met het uitsterven van de dieren gebeurd, of hoeveel hectare op dit
moment opgekapt worden. Daar denken wij niet aan op dit moment. En dat heeft
iedereen in de wereld, daardoor merken mensen zich zelf niet heel veel over wat er
gebeurd. Wij kunnen er nog wel wat aan doen, maar dan moeten er wel drastische
stappen worden gezet. En dat gaat eigenlijk te langzaam.
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